
المپیک زمستانی جوانان

سی و هشتمی 
 احمدپور

در مارپیچ بزرگ
نخســتین نماینده کشــورمان در 
المپیک ۲۰۲۴ زمستانی جوانان، 
ســارینا احمدپور در رشته اسکی 
آلپاین روز گذشــته در مســابقات 
مارپیــچ بــزرگ شــرکت کــرد. 
پیســت آپولــو ۶ بــرای بســیاری از 
شــرکت کنندگان چالش برانگیــز 
۷۹ شــرکت کننده،  ز  بــود و ا
۲۶ نفــر مانــش اول را بــه پایــان 
نرســاندند )از جمله دارنده مدال 
طــای کومبینــه انفــرادی ماجــا 
واروشیتز( در حالی که ۱۰ نفر نیز 
موفــق بــه پایــان رســاندن مانش 
دوم نشــدند. در مجمــوع ۷۹ 
شرکت کننده، تنها ۴۳ اسکی باز 
موفــق بــه پایــان دادن رقابت هــا 
در دو مانــش شــدند و ســارینا 
احمدپور که با شماره حرکت ۷۷ 
در ایــن رقابت هــا شــرکت کــرده 
بــود موفــق شــد در پایــان مانش 
دوم در جایــگاه ۳۸ قــرار گرفــت. 
نماینــدگان ایتالیــا، ســوئیس و 
ســوئد بــه ترتیــب اول تــا ســوم 
شــدند. درخشــش الکســاندرا 
اسکوروخودوا قزاقستانی و جای 
گرفتــن در جایــگاه پنجــم جدول 
یکــی از نتایــج درخشــان ایــن 
مسابقات بود. فردا چهارم بهمن 
نیــز علــی بلــوکات تنهــا نماینــده 
مرد اســکی آلپاین کشــورمان در 
مســابقات مارپیــچ بــزرگ آقایان 
شــرکت خواهــد کــرد. بــرودت 
بســیار بــالای هوا )دمــای کمتر از 
منفــی ۲۰ درجــه( و زمین دشــوار 
و یــخ زده بــا تنظیمــات مســیر 
همــراه بــا پیچ هــای تنــد شــرایط 
دشــواری را بــرای اســکی بازان 
ایجــاد کرده بود و تعداد زیادی از 
شــرکت کنندگان موفق بــه پایان 
رســاندن مسیر مسابقه نشدند.

برزگر: درستکار باید 
تا المپیک می ماند

منصور برزگر در حاشــیه مراســم 
جشــن ســده المپیــک، دربــاره 
حــس خــود از رونمایــی از صدای 
تختــی کــه قــرار اســت بــرای 
اولیــن بــار پخــش شــود، گفــت: 
توضیحات کاملی به ما نداده اند. 
برای اینکه جوانان ما الگو داشته 
باشــند بهتر اســت قبل از مراسم 
ز  عنــوان شــود منظورشــان ا
برگــزاری ایــن مراســم چیســت. 
از مــن دعــوت شــده و بــا وجودی 
کــه خیلــی گرفتــار بــودم آمــدم تا 
مفیــد باشــم و راه و رســمی بــرای 
جوانــان باشــد. دارنــده مــدال 
نقــره بازی هــای المپیــک ۱۹۷۶ 
مونتــرال درباره وضعیت کشــتی 
ایــران نیــز توضیــح داد: همیشــه 
المپیــک که می شــود یاد کشــتی 
می افتنــد کــه مــدال بیــاورد. مــا 
۲ یــا ۳ رشــته مــدال آور بیشــتر 
نداریــم. متأســفانه ۶ مــاه مانــده 
بــه المپیــک یــاد ایــن رشــته ها 
می افتنــد، در حالی کــه در جهان 
۴ ســال برنامه ریــزی می کننــد تــا 
در المپیک موفق شــوند. دارنده 
مــدال طــای پیکارهــای کشــتی 
آزاد قهرمانــی ســال ۱۹۷۳ تهــران 
تصریــح کــرد: دربــاره وضعیــت 
کشــتی مثــل ایــن اســت بگوییم 
پشــت این دیوار چه خبر اســت، 
چــرا که من نیســتم و از وضعیت 
تیم خبر ندارم. امیدوارم کشــتی 
در المپیــک بــه موفقیــت برســد 
یــج خوبــی کســب کنــد.  و نتا
برزگــر دربــاره کنــار رفتــن پژمــان 
درســتکار و انتخاب محسن کاوه 
بــه عنــوان ســرمربی جدیــد تیــم 
ملی، گفت: متأســفم. درســتکار 
بایــد می مانــد تــا نتیجــه اش در 
المپیــک مشــخص شــود. مــا در 
مســابقات بین المللــی خیلی هــا 
را شکست دادیم اما در المپیک 
به آنها باخته ایم . صحیح نبود در 
آســتانه المپیــک ایــن کار انجــام 
شــود. اگــر می خواســتند چنیــن 
تصمیمــی بگیرنــد بایــد ۲ ســال 
قبــل ایــن کار را انجــام می دادند.
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ایرج عزیزپور

ملی پوش کیک بوکسینگ در رینگ توکیو

ایرج عزیزپور، ملی پوش کیک بوکسینگ هفته آینده روی رینگ می رود. شنبه 
شب هفتم بهمن ماه، استادیوم ۱۲ هزارنفری آریاکه آرنا شهر توکیو میزبان صد 
و شــصت و پنجمیــن رویــداد ســازمان وان چمپیونشــیپ خواهد بــود. رویدادی 
که از آن به عنوان بزرگترین مبارزه پانزده ســال اخیر کیک بوکســینگ جهان یاد 
کردند. در دســته ســنگین وزن  نیز ایرج عزیزپور، ملی پوش سابق کشورمان در 

مبارزه ای حســاس به مصاف رید اوپاســیک صربستانی خواهد رفت.

یوسف کرمی:

گرفتن سهمیه المپیک سخت شده است

 دارنــده نشــان برنــز تکوانــدو در المپیــک ۲۰۰۴ آتن گفــت: »اگر تکوانــدوکاران 
می توانستند به منچستر بروند می توانستیم سهمیه بگیریم اما در حال حاضر 
کار برایمان سخت شده است. فقط امیدوارم در قهرمانی آسیا بتوانیم سهمیه 
را کســب کنیــم. بــرای ایــران ســهمیه گرفتــن مهــم نیســت و فقط مــدال گرفتن 
مهــم اســت.« فینــال مســابقات گرندپــری تکواندو در حالــی آذرماه بــه میزبانی 
منچســتر برگزار شــد که روادید تیم ملی تکواندو دیر صادر شــد تا تیم جا بماند.

گانالی لاوال

سنتر آمریکایی به مهرام آمد

گانــی اولادیمجــی جــی ار، ســنترفوروارد آمریکایــی – نیجریــه ای کــه ســابقه 
بازی در فینیکس ســانز را دارد با قامت ۲۰6 ســانتیمتر و 35 ســال ســن از تیم 
پلاتروس فرسنیو مکزیک با تیم مهرام شهرقدس قرارداد بست. او همچنین 
ســابقه بــازی در تیم هــای باشــگاهی جــی لیــگ آمریــکا و کشــورهای اروپایی و 
آســیایی را دارد و از بازی بعدی به ترکیب تیم مهرام اضافه می شــود. او پیش 
از این تیم در لیگ ایران به همراه پتروشــیمی بندرامام به میدان رفته اســت.

   چهار شنبه   4 بهمن 1402  سال بیست و هفتم  شماره 7505

انعکاس اخبار ورزش ایران
منهای فوتبال

  چه شد که تصمیم گرفتید در ایران تمرین کنید؟
مــن متولــد ایران هســتم اما مقطعی عضــو تیم ملی 
کایاک افغانستان بودم. متأسفانه در کشورم شرایط 
مناســبی بــرای تمریــن وجــود نداشــت و بــه همیــن 
خاطــر مدتــی پارو نزدم. بعــد از تحولات افعانســتان 
مجــدداً تمریــن می کــردم اما با ســقوط دولــت قبلی 
تمامــی نخبــگان و ورزشــکاران متــواری شــدند و از 
آنجایی که امکان تمرین در کشورم وجود نداشت از 
ســهرابیان رئیس فدراسیون ایران درخواست کردم 
تا در کشــور شــما تمرین کنم که ایشان هم پذیرفت 
و بــا نامه نگاری هــای انجــام شــده مــن بــه تمریــن در 

دریاچه آزادی مشــغول شــدم.
  از اینکه اولین قایقران تاریخ افغانستان در 

بازی های آسیایی بودید، چه حسی دارید؟
قبــل از بازی هــای آســیایی هانگــژو هــم در خدمــت 
قــای  فدراســیون ایــران بــودم و تمریناتــم را بــا آ
جمشــیدی مربــی ایرانــی خــودم انجام مــی دادم. به 
رغــم اینکــه نبایــد به ورزش نگاهی سیاســی داشــت 
امــا هــر ورزشــکاری دوســت دارد زیــر پرچم ســه، دو 
یــا چنــد رنــگ کشــور خــودش مســابقه بدهــد. مــن 
اولیــن قایقــران تاریخ افغانســتان بودم که توانســتم 
در بازی های آســیایی پارو بزنم و از آنجایی که دولت 
فعلی افغانســتان هنوز به رسمیت شناخته نشده با 
پرچــم افغانســتان در بازی های آســیایی هانگژو پارو 
زدم که این مسأله برایم جای خوشحالی داشت. من 
بــه رغم شــرایط و امکانات تمرینی ضعیف کشــورم، 
مهاجرت و غربت، اولین قایقران حاضر در بازی های 
آسیایی بودم که خوشبختانه توانستم تا نیمه نهایی 

بــالا بــروم کــه این خــود دســتاورد بزرگی برایــم بود.
  گرفتن سهمیه المپیک و تاریخ سازی دیگر در 
قایقرانی افغانستان را چقدر شدنی می دانید؟

در حــال حاضــر با احمدرضا طالبیــان که از قهرمانان 
خــوب تیــم ملــی ایــران بــوده اســت، تمریناتــم را 
انجــام می دهــم. افغانســتان تــا به حــال قایقرانی در 

المپیــک نداشــته اســت و حــالا مــن برای حضــور در 
مســابقات انتخابی المپیک تمریــن می کنم. گرفتن 
ســهمیه المپیک پاریس خیلی ســخت اســت و برای 
مــن حضــور در انتخابــی المپیــک نوعــی المپیــک 
اســت، همین که بتوانم با پرچم افغانســتان در این 

مســابقات پــارو بزنــم برایــم قوت قلبی اســت.
  جنگ چقدر در سرنوشت ورزشی ورزشکاران 

افغان تأثیر گذار بود؟
شــما اگــر از یــک کــودک هــم دربــاره جنــگ بپرســید 
چیزهــای خوبــی نمی گویــد و بدیهــی اســت کــه همــه از 
جنــگ بیزارنــد. وقتــی جنــگ می شــود تــو بایــد آمادگی 
همــه چیــز را داشــته باشــی؛ از غربت و آوارگــی گرفته تا 
مــرگ و یــا از دســت دادن عزیزانت که ایــن واقعاً مقوله 
سختی است. جنگ به ورزش و ورزشکاران لطمه بزرگی 
زد و باعث شــد خیلی از اهدافمان مثل اســتعدادیابی، 
توســعه قایقرانــی، ایجــاد دریاچه هــای بیشــتر و حضور 
در مســابقات مهــم که برایش برنامه ریــزی کرده بودیم 

روی زمیــن بمانــد و فعــاً بــه خاطره هــا بپیوندد.
 زندگی در ایران برای شما چگونه است؟

مــن در ایــران عــاوه بــر تمریــن مجبــور هســتم برای 
تأمیــن هزینه هایــم کار کنــم. عــده ای از دوســتانم 
کــه در کشــورهای دیگــر تمریــن می کنند، شــرایطی 
برایشــان فراهــم اســت کــه مجبــور بــه کار نیســتند 
امــا مــن ۶ ســاعت تمریــن می کنــم و باقــی زمانــم را 
مشــغول کار هســتم تا بتوانم درآمد داشــته باشــم. 
ایــن موضــوع باعــث می شــود نتوانم تمــام تمرکزم را 
روی قایقرانــی و تمریناتــم بگــذارم امــا روی هم رفته 

بــه همیــن شــرایط هــم قانع هســتم.
 حرف آخر؟

از کمیتــه ملــی المپیــک و فدراســیون قایقرانی ایران 
کمــال تشــکر را دارم کــه بــا مــن همــکاری کــرده و به 
مــن اجــازه تمرین در ایران را می دهنــد. آرزو می کنم 
همیشه در تمامی ممالک دنیا صلح و آرامش برقرار 
باشــد، خصوصــاً در ایــران که با افغانســتان هم زبان 
بــوده و نقــاط مشــترک بســیاری دارند. مــن به خاطر 
جنــگ مجبــور بــه ترک کشــورم شــدم و به ایــران پناه 

آوردم کــه ایــن موضــوع برایم با ارزش اســت.

براتی: حتی یک زمین گلف 
استاندارد هم در ایران نداریم

فائزه زمانی
روزنامه نگار

ســعید براتــی یکــی از گلف بــازان حرفــه ای و بــا 
سابقه کشورمان است که با تیم سورتمه تهران 
قــرارداد دارد. ایــن گلفــر بــا تجربه چندین ســال 
اســت که در مســابقات قهرمان کشــوری و لیگ 
برتر همیشــه جزو ســه نفر برتر معرفی می شود. 
»ایــران ورزشــی« بــا ســعید براتــی گفت وگویــی 

انجــام داده اســت کــه در ادامــه می خوانید.
 شما یکی از قهرمانان برتر گلف محسوب 

می شوید، چه زمانی این ورزش را شروع 
کردید؟

قدمــت گلــف در ایــران بــه اوایــل قــرن ۲۰ 
میــادی برمی گــردد. حدود ۸5 ســال پیش، 
زمانــی کــه پــای انگلیســی ها بــرای اســتخراج 
نفــت بــه جنــوب ایــران بــاز شــد، گلــف هــم 
یکــی از ورزش هایــی بود که با آنها به مســجد 
ســلیمان آمد. با ملی شــدن صنعت نفت در 
ایــران، این ورزش در جنــوب ایران طرفداران 
زیــادی پیــدا کرد؛ پس از ملی شــدن صنعت 
نفــت، عاقه منــدان ایرانــی بــه ایــن ورزش 
در نواحــی جنــوب، ماننــد مسجدســلیمان، 
آغاجاری، گچساران، اهواز و آبادان با اشتیاق 
و عاقــه بــه ایــن ورزش روی آوردنــد. بــه جــز 
نواحــی جنــوب کشــور، در هیــچ جــای ایــران 
ورزش گلــف متــداول نبــود، در تهران نیز این 
رشــته بــه صــورت اختصاصــی در مجموعــه 
ورزشــی انقــاب از ســوی خارجی هــای مقیم 
تهــران کــه عمدتــاً کارکنــان ســفارتخانه های 
خارجی بودند، انجام می شــد. پس از انقاب 
تمــام عاقه مندان به این رشــته، بدون هیچ 
محدودیتــی بــازی گلــف را آغــاز کردنــد. مــن 
متولد شهرســتان مســجد ســلیمان هستم، 
در واقــع متولــد شهرســتانی کــه مهــد ورزش 
گلــف اســت. مــن از زمــان نوجوانــی بــه ایــن 
ورزش عاقه داشتم و توسط بچه محل هایم 
جــذب گلــف شــدم. در حــال حاضــر بــا تیــم 
ســورتمه تهــران قــرارداد دارم و ایــن تیــم 
قهرمان ســال گذشــته گلف است و همیشه 
یکــی از تیم هــای مدعــی قهرمانی محســوب 

می شــود.
  با توجه به اینکه گلف یک رشته 
لاکچری محسوب می شود، پس 

دستمزد بازیکنان این رشته هم رقم 
بالایی است.

مــن بــا نســبت دادن لاکچــری به گلــف کاماً 
مخالفــم. قراردادهــای ایــن رشــته هــم بــا 

کمتریــن مبلــغ بســته می شــود. بــاور کنیــد 
اگــر رقــم مبلــغ قــرارداد را اعــام کنــم از بــس 
ارزش آن پایین اســت شــاید هیچ کســی آن را 
بــاور نکنــد. از لحــاظ مبلغ قراردادهــا و اجرای 
مســابقات، ورزش گلــف بــا اکثــر رشــته های 

ورزشــی متفــاوت اســت.
 چه تفاوتی دارد؟

از لحــاظ رقــم قراردادهــا خودتان مســتحضر 
هســتید که در کشــور خودمان مبلــغ قرارداد 
اکثر رشــته های ورزشی مثل فوتبال، والیبال، 
بســکتبال و کشــتی میلیــاردی اســت. واقعــاً 
مبلــغ قــرارداد گلــف بــا هیــچ رشــته ورزشــی 
قابــل قیــاس نیســت! امــا از لحــاظ برگــزاری، 
گلــف یکــی از رشــته های ورزشــی اســت کــه 
هــر مســابقه آن، ۴ روز طــول می کشــد تــا بــه 
اتمــام برســد. فــرض مثــال یک کشــتی گیر از 
زمــان شــروع مســابقات لیــگ تا پایــان فصل 
فقــط یــک ســاعت زمــان نیــاز دارد و بــا صرف 
یــک ســاعت، فصــل مســابقات را بــه اتمــام 
می رســاند، یــا فوتبــال کــه زمــان آن ۹۰ دقیقه 
اســت و شــاید با نیم ســاعت اضافه، مسابقه 
بــه پایان می رســد امــا اجرای مســابقات گلف 
در حالــی کــه اکثــر رســانه ها هــم از برگــزاری 
آن خســته می شــوند گلف بــاز بایــد هشــت 
کیلومتــر فاصلــه را طــی کنــد و روزهــا طــول 

می کشــد تــا مســابقه اش بــه پایــان برســد.
 برای کسی که می خواهد ورزش گلف را 

آغاز کند این رشته ورزشی می تواند منبع 
درآمد باشد؟

با این شرایط گلف نمی تواند منبع درآمد باشد، 
مگــر اینکــه زیر ســاخت های گلــف ایــران تغییــر 
کنــد. در حــال حاضــر در کشــورمان یــک زمیــن 
استاندارد وجود ندارد. در حالی که پاکستان ۴۰ 
زمیــن، ترکیــه ۲۳ زمین و امــارات ۱۸ زمین گلف 
اســتاندارد دارد و بــه صــورت حرفــه ای گلــف کار 
می کننــد و ســرمایه گذاری می کننــد. منظورم از 
زمین اســتاندارد این اســت که هر زمین باید ۱۸ 
میدان برای ضربه زدن داشــته باشــد. ورزشگاه 
گلــف انقــاب تهــران دارای ۱۳ میدان اســت که 
این ورزشــگاه هم فاقد اســتاندارد است. پس با 
این شــرایط ورزش گلف در کشورمان نمی تواند 
منبع درآمد باشد چون زیرساخت های آن هنوز 

نیاز به بازســازی دارد.
 حرف پایانی؟

از تریبــون ایــران ورزشــی می خواهــم از 
فدراســیون گلــف تشــکر کنــم کــه لیــگ 
گلــف را بــرای عاقه منــدان بــه ایــن ورزش 

نی می کننــد. اطاع رســا

علی رضایی حسین آباد
خبرنگار 

جنگ به ورزش و 
ورزشکاران لطمه 
بزرگی زد و باعث شد 
خیلی از اهدافمان 
مثل استعدادیابی، 
توسعه قایقرانی، 
ایجاد دریاچه های 
بیشتر و حضور در 
مسابقات مهم که 
برایش برنامه ریزی 
کرده بودیم روی 
زمین بماند و فعلاً به 
خاطره ها بپیوندد

 جنــگ بــه بــادی نابهنگام می ماند؛ درســت لحظه ای کــه انتظارش را نداری می وزد و ممکن اســت زندگی ات را 
همراه خود به دوردســت ها ببرد. ســید یاســین حســینی، قایقران افغانی اســت که جنگ او را از ســرزمین خود 
بیرون انداخت تا برای بقای زندگی مجبور باشــد کمی آنطرف تر از وطن نفس بکشــد. اگرچه جنگ و تحولات 
اخیر افغانستان زندگی اش را نشانه رفت اما باعث نشد تا طعم گس غربت و آوارگی او را از رسالتش دور کند.

او هرگــز قایقــش را بــه آب هــا نســپرد و اتفاقــاً قوی تــر از قبــل آن را بــه آب انداخت تــا جایی که با تاریخ ســازی در 
آب هــای هانگــژو اولیــن قایقــران افغانی  باشــد که در بازی های آســیایی پارو می زند. او که ایــن روزها در دریاچه 
آزادی تهــران مصمم تــر از قبــل تمریــن می کنــد با پاروهایش عهد بســته که او را به انتخابــی المپیک و بعد از آن 

به المپیک برســاند هر چند معتقد اســت کار ســختی برای رزرو بلیت المپیک پاریس دارد.

طلوع قایقران افغان از دل سیاهی شب

حسینی: برای کسب 
سهمیه تمرین می کنم


